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Cipru: Asiguratorii cu
depozite mari la “Bank
of Cyprus” suportã
pierderile instituþiei

Banca Centralã a Ciprului a infor-
mat, ieri, cã societãþile de asigurãri,
organizaþiile de caritate ºi instituþiile
educaþionale private nu sunt excep-
tate de la taxa pe depozite impusã ce-
lor care au conturi de peste 100.000
de euro la “Bank of Cyprus”.

Astfel, depozitele negarantate ale
entitãþilor mai sus menþionate vor fi
taxate cu 27,5% din conturile deþinu-
te, deºi iniþial au fost exceptate de la
mãsura care presupune impunerea
de pierderi deponenþilor bãncii.

Amintim cã, potrivit acordului de
salvare convenit de Nicosia cu UE ºi
FMI, Ciprul este obligat sã lichideze
a doua mare bancã din þarã, “Laiki”,
respectiv sã impunã pierderi deþinã-
torilor de obligaþiuni ºi celor cu de-
pozite negarantate la “Bank of
Cyprus”.

Marea Britanie riscã
a treia rundã de
recesiune din ultimii
patru ani

Marea Britanie ar putea trece prin
cea de-a treia rundã de recesiune de la
criza financiarã mondialã din 2008,
situaþie fãrã precedent care va creºte
presiunile asupra guvernului în pri-
vinþa politicii de austeritate, potrivit
CNN Money, informeazã Mediafax.

Dupã cea mai rece lunã martie din
ultimii 50 de ani, Produsul Intern
Brut al Marii Britanii ar putea înregis-
tra un al doilea trimestru consecutiv
de declin. În ultimele trei luni ale
anului trecut, PIB-ul Marii Britanii a
scãzut cu 0,3% faþã de trimestrul an-
terior. (V.R.)
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SCENARIU SEVER ÎNAINTAT BÃNCII CENTRALE DE LA NICOSIA

Bãncile cipriote au nevoie de capital
adiþional de 8,9 miliarde euro

Banca centralã a
Ciprului a identi-
ficat cã necesarul

de capital adiþional din
sectorul bancar al þãrii se
ridicã la circa 8,9 miliar-
de euro, într-un scenariu
sever, conform unei pro-
ceduri independente de
due diligence (verificare prealabilã)
derulatã de fondul de investiþii Paci-

fic Investment Manage-
ment Company LLC
(PIMCO).

Banca centralã a preci-
zat cã, în urma solicitãrii
de sprijin financiar de la
creditorii internaþionali,
autoritãþile de la Nicosia
au acceptat realizarea

acestei analize a sistemului bancar
din þarã, care a privit atât calitatea ac-

tivelor, cât ºi necesarul de capital –
stabilit în urma unor teste de stres.

Fondul PIMCO a fost angajat în oc-
tombrie 2012 pentru realizarea anali-
zei, care a fost finalizatã în ianuarie
2013 ºi a cuprins 22 de instituþii de
credit, reprezentând aproape 73% din
activele sistemului bancar cipriot.

ALINA VASIESCU

(continuare în pagina 6)

LUMINIÞA RISTEA, NEXIA:

“Probabil va fi un rãzboi
economic între state pentru
suveranitate fiscalã”

Este posibil sã urmeze un rãz-
boi economic între state pen-
tru suveranitate fiscalã, con-

siderã Luminiþa Ristea, managing
partner la firma de consultanþã ºi au-
dit “Nexia”.

Domnia sa ne-a spus, în cadrul
unui interviu, cã fiecare þarã vrea sã
dispunã de cât mai mulþi bani ai rezi-
denþilor, “sã ºtie cã-i are, cã-i gestio-
neazã ºi cã se bazeazã pe ei”.

Dacã cineva vrea sã-ºi þinã banii
în þãri precum Insulele Virgine, este
corect sã fie supra-impozitat, mai
opineazã domnia sa, adãugând: “Re-
cent, a interevenit, la noi, acea cotã
de impozit de 50%, prin stoparea la
sursã, în cazul plãþilor care se fac cã-
tre acele off-shoruri din þãrile cu care
România nu are convenþii pentru
evitarea dublei impuneri, respectiv
acele paradisuri fiscale unde sunt
foarte mulþi bani asupra cãrora nu
existã control. Aceastã strategie a
fost preluatã de la Uniunea Europea-
nã, pentru cã ºi la nivelul UE este o
luptã împotriva paradisurilor fiscale.

Cred cã ºi ce s-a întâmplat în Cipru
face parte din aceastã strategie, dar
situaþia este puþin mascatã. Fiecare
þarã vrea sã-ºi repatrieze banii ºi sã
ºi-i gestioneze aºa cum trebuie”.

Luminiþa Ristea considerã cã bãn-
cile nu au fost niciodatã un partener
al întreprinzãtorilor, susþinând cã
este anormal cã, în condiþii de crizã,
unele bãnci ºi-au mãrit profitul.

Consultanþii din zona fiscalitãþii
s-au confruntat, în ultima perioadã,
cu o serie de dificultãþi în domeniu,
care au fãcut ca aceste luni sã fie cele
mai dificile din ultimii ani pentru
specialiºtii din sector, ne-a mai spus
Luminiþa Ristea, care opineazã cã
avem nevoie de un Cod Fiscal stabil
ºi pe termen mediu.

Domnia sa ne-a mai precizat cã în
þara noastrã nu existã consultanþi
care sã managerieze averea oame-
nilor bogaþi.

EMILIA OLESCU

VARÃ FIERBINTE

Soarta Nabucco ºi AGRI,
decisã simultan de Azerbaidjan

Studiul de fezabilitate pentru
proiectul de transport al gaze-
lor AGRI (rutã de transport al

gazelor pe Marea Neagrã, pe traseul
Azerbaidjan - Georgia - România -
Ungaria) va fi gata în mai, susþin
surse din Ministerul Economiei.
Astfel, Azerbaidjan-ul, principalul
furnizor de gaze ºi partener în pro-
iect, va putea lua decizia de investi-
þie în iunie-iulie, simultan cu decizia
pentru Nabucco Vest, mai spun sur-
sele noastre.

Compania de proiect pentru reali-
zarea AGRI este deþinutã, în cote
egale, de Azerbaidjan, Georgia,
România ºi Ungaria. Penspen este

compania desemnatã sã realizeze
studiul de fezabilitate. Odatã studiul
de fezabilitate încheiat, acþionarii
AGRI vor cunoaºte volumul total al
investiþiei ºi cotele de participare.
Urmeazã etapa de aprobare a proiec-
tului ºi decizia acþionarilor privind
participarea finalã în investiþie.

Dacã Azerbaidjan-ul va decide, în
varã, sã-ºi transporte gazele cãtre
Europa prin Nabucco Vest, atunci va

lua ºi decizia de investiþie pentru
AGRI, afirmã sursele citate. În func-
þie de posibilitãþile financiare ale fie-
cãrei þãri de tranzit, acþionariatul
AGRI va suferi modificãri. Pânã în
prezent, o serie de companii din
Ucraina, Coreea, Malaezia, Norve-
gia, Turcia, Bulgaria, Italia, Japonia
sau Serbia ºi-au exprimat interesul
pentru proiectul AGRI.

Costurile estimate ale AGRI sunt
de 1,2 miliarde euro pentru o capaci-
tate de transport de douã miliarde
mc, de 2,8 miliarde euro pentru o ca-
pacitate de cinci miliarde mc ºi de
4,5 miliarde euro pentru o capacitate
de 8 miliarde mc.

La sfârºitul acestei luni, compania
de proiect pentru Nabucco va trans-
mite partenerilor Shah Deniz (con-
sorþiul care va opera un mare zã-
cãmânt de gaze din Azerbaidjan) un
Pachet de documente pentru a facili-
ta procesul de decizie al acestora.

ALINA TOMA VEREHA
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Iwona Sroka: “Listarea FP
la Varºovia în ºase luni -
o þintã foarte ambiþioasã”

Reporter: Anul trecut, eraþi în dis-
cuþii pentru conectarea indirectã cu
Depozitarul Central din România,
printr-o bancã custode, în ideea în
care Fondul Proprietatea doreºte lis-
tarea dualã la Bursa din Varºovia. Ce
s-a întâmplat cu acest plan?

Iwona Sroka: Este adevãrat,
avem o înþelegere finalizatã cu o
bancã custode românã de mai bine
de un an, care aºteaptã doar aproba-
rea ºi semnãtura.

Din pãcate, CNVM – Comisia
Naþionalã a Valorilor Mobiliare,
ne-a informat oficial, în mai 2012, cã
orice conexiune cu piaþa româneascã
a KDPW, directã sau indirectã, con-
travine unor reguli specifice ºi, drept
urmare, planurile deschiderii unei
conexiuni de cãtre KDPW trebuie sã
aºtepte ca CNVM (sau succesorul
sãu) sã aducã amendamente la pre-

vederile relevante din regulamente.
Reporter: Acþionarii Fondului

Proprietatea au aprobat listarea dua-
lã la Varºovia, dar operaþiunea este
întârziatã din cauza lipsei conexiunii
dintre depozitari. Care credeþi cã
este problema?

IwonaSroka:Aºacumammenþio-
nat, problema nu este lipsa conexiunii,

care poate fi stabilitã relativ rapid.
Mai degrabã, problema este cã regu-

lamenteleCNVMînvigoarenuneper-
mitoconexiunecupiaþaromâneascã.

KDPW, împreunã cu alþi repre-
zentanþi ai pieþei româneºti, s-au
aflat în discuþii cu CNVM încã din
noiembrie 2011 pentru aprobarea
acestei conexiuni.

De atunci, CNVM a început pro-
cesul de modificare a regulamente-
lor, în special prevederile legate de
managementul conturilor globale
prin Depozitarul Central ºi prin bãnci
custode pentru entitãþi strãine.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 14)

Obþinerea autorizaþiei pentru o conexiune între depozitarul

polonez KDPW ºi Depozitarul Central, care sã permitã lista-

rea Fondului Proprietatea la Varºovia în urmãtoarele ºase

luni, ar fi o þintã foarte ambiþioasã,

considerã Iwona Sroka, preºedintele

KDPW, care aºteaptã de un an ºi jumã-

tate “OK”-ul Comisiei Naþionale a Va-

lorilor Mobiliare.

Iwona Sroka ne-a declarat într-un inter-

viu cã KDPW a fost invitat sã îºi aducã observaþiile la proiec-

tul de modificare a regulamentului Depozitarului Central, ini-

þiat de CNVM la finalul anului trecut. De atunci, însã, KDPW

nu a mai fost informat despre stadiul res-

pectivelor amendamente, în contextul

în care, pe plan local, Comisia este tot

mai aproape de dispariþie, prin integra-

rea în Autoritatea de Supraveghere Fi-

nanciarã, alãturi de CSA ºi CSSPP.

Citiþi, în pagina 14, continuarea
interviului cu Iwona Sroka, despre

experienþa polonezã privind
înfiinþarea Contrapãrþii Centrale.

Citiþi, în pagina 4, întregul interviu
cu Luminiþa Ristea.

Strategia þãrii noastre de dezvoltare

în sectorul energetic include susþine-

rea gazoductelor Nabucco Vest ºi

AGRI ca surse de diversificare a ali-

mentãrii cu gaze naturale. Ambele

proiecte se bazeazã, în principal, pe

gazele din Azerbaidjan, þarã bogatã

în resurse petroliere, care are nevoie

de pieþe noi de desfacere.

Barroso: “Austeritatea nu mai are
susþinere, ºi-a atins limitele”

Politica austeritãþii impusã de
Uniunea Europeanã (UE) în
ultimii ani nu mai are susþine-

re politicã ºi socialã ca sã funcþione-
ze, astfel cã regiunea ar trebui sã
punã un accent mai mare pe stimu-
larea creºterii economice pe termen
scurt, respectiv mai puþin pe reduce-
rea cheltuielilor guvernamentale,
conform afirmaþiilor preºedintelui
Comisiei Europene, Jose Manuel
Barroso.

Oficialul european susþine cã poli-
ticile de austeritate derulate de UE
ºi-au atins limitele.

“Deºi cred cã aceastã politicã este
fundamental corectã, consider cã ea
ºi-a atins limitele”, a afirmat Barroso
ieri, adãugând: “Ca sã aibã succes, o
politicã nu trebuie doar sã fie proiec-
tatã în mod corespunzãtor, ci trebuie

sã aibã o minimã susþi-
nere politicã ºi socialã”.

În opinia preºedin-
telui Comisiei Europe-
ne, unele þãri trebuie sã
aibã mai mult timp la
dispoziþie ca sã-ºi adu-
cã deficitele bugetare
la n ive lu l l imi tã
permis de normele UE,
respectiv de 3% din PIB.

“Comisia Europeanã a propus -
întrucât decizia finalã aparþine Euro-
group ºi Ecofin (miniºtrilor de finan-
þe) - extinderea termenului de redu-
cere a deficitelor excesive pentru
unele state”, a precizat oficialul de la
Bruxelles.

Comentariile lui Barroso sunt cele
mai recente dintr-o serie de declara-
þii ale unor oficiali, care sugereazã cã

se produce o schimbare
la nivelul politicii econo-
mice europene. Sãptãmâ-
na trecutã, spre exemplu,
conducerea FMI i-a reco-
mandat blocului comuni-
tar sã relaxeze mãsurile
de austeritate. Mai multe
state din afara UE au
transmis apeluri similare,

susþinând cã reducerile de cheltuieli
din Europa afecteazã economia
mondialã.

Economia zonei euro a scãzut în
ultimele cinci trimestre. Mãsurile de
austeritate implementate de guver-
nele din regiune au generat declinul
cheltuielilor de consum ale popula-
þiei ºi companiilor, iar ºomajul din
zona euro se aflã la nivelul record de
12%. (V.R.)

Pleacã Ben Bernanke la pescuit în varã?
O ºtire recentã de la Reuters

aratã cã Ben Bernanke nu
va participa la simpozionul

monetar anual organizat la Jackson
Hole de Federal Reserve Bank of
Kansas City. Motivul oficial?
Agenda încãrcatã a preºedintelui
Federal Reserve, mai precis, agenda
personalã.

Este pentru prima oarã în ultimii
25 de ani când se întâmplã acest lu-
cru, iar semnificaþia absenþei va de-
veni evidentã în urmãtoarele luni,
deoarece conferinþa are loc în a doua
parte a lunii august.

Oare de ce evitã Bernanke ultima
sa conferinþã de la Jackson Hole în
calitate de ºef al celei mai importante

bãnci centrale din lume? Vrea sã
meargã la pescuit? Dar Grand Teton
National Park din Wyoming este lo-
cul ideal pentru astfel de activitãþi!
Sau poate ºi-a planificat, cu circa pa-
tru luni în avans, un concediu medi-
cal?

Tradiþia conferinþelor de la Jack-
son Hole a început în 1978, primul
subiect fiind potenþialul comerþului
internaþional de produse agricole
pentru creºterea economicã. Cum
s-au schimbat vremurile! Simpozioa-
nele din ultimii ani au fost urmãrite
cu atenþie mai ales pentru semnalele
lansate de bancherii centrali privind
relaxarea monetarã, inclusiv prin ti-
pãrirea nelimitatã de monedã.

“Bernanke ºi fos-
tul preºedinte al
Fed-ului, Alan Gre-
enspan, au utilizat în
mod periodic confe-
rinþa pentru anunþa-
rea unor mãsuri im-
portante ale bãncii
centrale din SUA”,
scrie cotidianul bri-
tanic The Telegraph,
care a mai precizat
cã, în 2008, simpo-
zionul a devenit efectiv un “cabinet
de rãzboi”, în condiþiile în care
“principalii bancheri centrali au dis-
cutat modalitãþile prin care sã atenu-
eze efectele crizei financiare, pe fon-

dul colapsului bãncii
Lehman Brothers”.

Printr-un paragraf
suplimentar, The Te-
legraph subliniazã
importanþa reuniunii
anuale a bancherilor
centrali: “Eveni-
mentul de la Jackson
Hole este cea mai
importantã conferin-
þã din calendarul
global al bãncilor

centrale”.
Dupã cum ne-au obiºnuit în ulti-

mii ani, analiºtii de la Zerohedge par
sã ofere cea mai plauzibilã explica-
þie: Ben Bernanke este gata sã trans-

fere codurile tiparniþei “nucleare”
cãtre succesorul sãu. În aceste condi-
þii, este bine sã-i urmãrim pe ameri-
canii invitaþi la conferinþã, pentru a
încerca sã descifrãm care ar putea fi
urmãtoarele etape din experimentul
monetar fãrã precedent al bãncilor
centrale.

Scenariul pesimist al celor de la
Zerohedge include varianta unei “de-
limitãri” a lui Bernanke faþã de ceea
ce va urma: reducerea treptatã a pro-
gramelor de stimulare monetarã ºi
declanºarea unei tendinþe susþinute de
creºtere a costurilor de finanþare.

CÃLIN RECHEA
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